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Self-Admiration

جبالع

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): لا وحدَةَ أوحش من العجب1ِ

1– Imam Ali (a.s.) said, ‘There is no loneliness more miserable than self-admiration.’[Nahjul Balaghah,
Saying 113]

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): العجب يظهِر النَّقيصة2َ

2– Imam Ali (a.s.) said, ‘Self-admiration shows up your faults.’[Ghurar al-Hikam, no. 954]

3مقح جبالع :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

3– Imam Ali (a.s.) said, ‘Self-admiration is foolishness.’[Ghurar al-Hikam, no. 62]

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): سيِىةٌ تَسوؤكَ خَير عندَ اله‏ِ من حسنَة تُعجِبك4َ

4– Imam Ali (a.s.) said, ‘An evil deed [of yours] that upsets you is better in the sight of Allah than a good
deed which you feel proud about.’[Nahjul Balaghah, Saying 46]
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. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): إياكَ أن تَرض عن نَفسكَ فَيثُر الساخطُ علَيك5َ

5– Imam Ali (a.s.) said, ‘Beware of self-satisfaction lest it increases the cause for [Allah’s] wrath against
you.’[Ghurar al-Hikam, no. 2642]

6غضاءجبِ البةُ العرثَم :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

6– Imam Ali (a.s.) said, ‘The consequence of self-admiration is hatred [of other people towards
you].’[Ghurar al-Hikam, no. 4606]

. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): الإعجاب ضدُّ الصوابِ، وآفَةُ الألباب7ِ

7– Imam Ali (a.s.) said, ‘Self-admiration is the opposite of proper conduct, and is the bane of the
hearts.’[Tuhaf al-’Uqul, no. 74]

8قلدُ العفسي جبالع :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

8– Imam Ali (a.s.) said, ‘Self-admiration corrupts reason.’[Ghurar al-Hikam, no. 726]

9الازدِياد منَعي الإعجاب :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

9– Imam Ali (a.s.) said, ‘Self-admiration prevents progress.’[Nahjul Balaghah, no. 167]

10ءَّالش سأ لُنن يبادي من عإنَّ م :قولي كَ وتَعاله‏َ تَبارإنَّ ال :(لاما الّسلَيهِمع) ادقالص أو الإمام الباقر ـ الإمام
.من طاعت لاحبه، فأصرِف ذلكَ عنه ل لا يعجِبه عملُه

10– Imam al-Baqir and Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘Verily Allah, Blessed and most High, says, ‘Verily
from among My servants is he who asks Me to enable him to perform an act of obedience to Me in order
that he may procure My love, but I however, withhold that from him in order that he does not come to
feel proud of that action of his.’[al-Zuhd li al-Husayn b. Sa’aid, p. 68, no. 179]

.ـ الإمام الصادق (علَيه الّسلام): من دخَلَه العجب هلَك11َ

11– Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘He who is overtaken by self-admiration perishes.’[al-Kafi, v. 2, p. 313,
no. 2]



Enjoinment of Undervaluing the Good that One Does

الحث علَ استقلالِ الخَيرِ من النَّفسِ

ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله) ـ ف صفَة العاقل ـ: يستَثر قَليل الخَيرِ من غَيرِه، ويستَقل كثير الخَيرِ من12
هنَفس.

12– The Prophet (S) said, describing the intelligent person, ‘He regards the little good that others do as
being much and regards the abundance of good that he himself does as being little.’[Mustadrak al-
Wasa’il, v. 1, p. 132, no. 184]

.ـ الإمام الباقر (علَيه الّسلام): استَقلل من نَفسكَ كثير الطّاعة له‏ِِ؛ إزراء علَ النَّفسِ وتَعرضاً للعفو13ِ

13– Imam al-Baqir (a.s.) said, ‘Undervalue the abundant acts of obedience that you perform for Allah, in
contempt of your lower self and in order to expose yourself to Allah’s pardon.’[Tuhaf al-’Uqul, no. 285]

ـ الإمام الصادق (علَيه الّسلام): قال إبليس ـ لَعنةُ اله‏ِ علَيه ـ لجنودِه: إذا استَمنت من ابن آدم ف ثَلاثٍ لَم اُبال14ِ
جبالع خَلَهود ،هذَنب ونَس ،لَهمع ثَرَإذا است :نهقبولٍ مم غَير ؛ فإنَّهلمما ع .

14– Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘Iblis [Satan] – may Allah’s curse be on him – says to his troops, ‘If I can
gain mastery over three things in man, I will no longer care how much good he does for it will not be
accepted from him: if he overrates his good deeds, forgets his sins, and is overcome by self-
admiration.’[al-Khisal, p. 112, no. 86]

Treatment of Self-Admiration

معالَجةُ العجبِ

15لحمذلكَ ي ينب وهةٌ، وجيفَةٌ قَذِر هرةٌ، وآخذِرنُطفَةٌ م لُه؟! وأو جبوالع آدم بنما لا :(لامالّس لَيهع) ـ الإمام عل
!العذِرةَ؟

15– Imam Ali (a.s.) said, ‘What is the matter with man that he is so given to self-admiration when his
origin was but a putrid droplet, and his end is as a filthy corpse, and between these states he is but a
vessel for excrement?!’[Ghurar al-Hikam, no. 9666]



. ـ الإمام الباقر (علَيه الّسلام): سدَّ سبيل العجبِ بِمعرِفة النَّفس16ِ

16– Imam al-Baqir (a.s.) said, ‘Block the path of self-admiration through self-knowledge.’[Tuhaf al-
’Uqul, no. 285]

!ـ الإمام الصادق (علَيه الّسلام): إن كانَ الممر علَ الصراط حقّاً فالعجب لماذا؟17

17– Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘If crossing the Sirat [Bridge extended over Hell] is a reality, then
wherefore the need for self-admiration?!’ [Amali al-Saduq, p. 16, no. 5]
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